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  گزارش

f a r h i k h t e g a n o n l i n ef a r h i k h t e g a n o n l i n e

اکران پس از ماه صفر با چند فیلم جدید احتمالا فروش خوبی خواهد داشت

سالن های سینما در انتظار فیلم های طنز جدید

نوروز سیاه سینمای 99
ســـوم اسفندماه 1398 چند روز بعد از تعیین فیلم های اکران نوروز 1399، 

بیانیه ای توســـط وزارت ارشـــاد صادر شد و در آن از تعطیلی تمامی سینماها 

و برنامه های فرهنگی و هنری در کشـــور خبر داد. دلیل این تعطیلی، شیوع 

ویروس کرونا در سراســـر جهان بود که از روزهای آخر بهمن ماه دامنه اش به 

ایران رسید. در ابتدا گمان بر این بود که این تعطیلی به زودی پایان می یابد و 

صنعت سینما حداقل یک هفته و نهایتا یک ماه با این مشکل دست وپنجه نرم 

کند اما اینها همگی در حد گمانه زنی ها باقی ماند و با افزایش تعداد مبتلایان 

این بیماری، این تعطیلی به مدت 4 ماه یعنی تا اواســـط تیرماه سال 1399 

ادامه داشـــت. در این 4 ماه، تعطیلی، خســـارت زیادی متوجه سینماداران 

شد و سینمادارها مجبور بودند نیروی انسانی خود را اخراج کنند چون پولی 

برایشان باقی نمانده بود که بتوانند حقوق پرسنل شان را بدهند. همه چیز در 

یک بن بست بود و تنها راه خروج شان از بن بست، کمک مدیران مربوطه به این 

صنف بود. اقداماتی هم صورت گرفت؛ در ابتدا مصوب شـــد به سینمادارها، 

به ازای هر پرده ســـینما، 10 میلیون تومان وام با ســـود 4درصد تعلق بگیرد. 

اقدام دیگر مربوط به کمک های بلاعوض یک ونیم میلیون تومانی به آن دسته 

از ســـینماگرانی بود که عضو صندوق اعتباری هنر بودند. البته این میزان از 

کمک ها برای چرخه بزرگ سینما، محدود و ناکافی بود و با انتقاداتی همراه شد. 

از تیر ماه ســـال 1399 سینماها باز شـــدند. اما این بازگشایی شرایط عادی 

نداشـــت؛ دفتر نظارت بر عرضه و نمایش سازمان سینمایی قوانینی را منتشر 

کرد که ســـینماها هنگام بازگشایی باید آنها را به طور کامل رعایت می کردند. 

ازجمله اینکه تا اعلام وضعیت سفید قطعی، ظرفیت فروش بلیت برای هر سالن 

تا ســـقف 40 درصد مجاز است یا اینکه چیدمان تماشاچیان روی صندلی ها 

دو در میان بوده و نسبت به ردیف بعدی حالت ضربدری خواهد داشت. با این 

حال مردم تمایلی برای رفتن به ســـالن های سینما و تماشای فیلم نداشتند.  

نهایتا در این ســـال با تداوم اکران فیلم های بهمن 98 و چند فیلم جدیدی 

دیگر، مجموع فروش کل سینماهای کشور در سال 1399 کمی بالاتر از 9 

میلیارد تومان بود؛ یعنی در این سال 623 هزار و 835 مخاطب به سینما رفتند 

و درمجموع 77 هزار و 309 سانس به نمایش درآمده است. این در حالی است 

که میزان کل فروش در سال 1398 رقمی حدود 299 میلیارد تومان بود. به 

عبارتی 200 میلیارد ضرر فروش در ســـالن ها را شاهد بود. »شنای پروانه« به 

کارگردانی محمد کارت، »خوب بد جلف 2« به کارگردانی پیمان قاسم خانی و 

»آقای سانسور« ساخته علی جبارزاده پرفروش های سال 99 بودند. 

روزهای پساکرونا )نوروز 1401(
برای برسی وضعیت سینمای 1401، این سال را باید به دو نیمه اول و دوم 

تقســـیم کرد. در نیمه اول ســـال 1401 شرایط گیشه فراز و نشیب  داشت، 

چنانکه فروردین سال 1401 عنوان دومین ماه پرفروش برای سینمای ایران 

را به دســـت آورد. در این ماه یک میلیون و 538 هزار و 987 تماشـــاگر به 

ســـینما رفتند و تا رقم 50 میلیارد و 213 میلیون و 436 هزار تومان فروش 

داشت. سینما در اردیبهشت به نسبت فروردین ماه با کاهش مخاطب همراه 

بود. با این حال براســـاس آمار ســـمفا و در نمودار ماهانه، تعداد مخاطب 

ســـال 1401 در رتبه چهارم قرار دارد.  خردادماه هم به نسبت اردیبهشت 

بـــا کاهش مخاطـــب رو به رو بود. در این ماه یک میلیـــون و 6 هزار و 849 

مخاطب به ســـینما رفتند و 33 میلیارد و 21 میلیون و 853هزار تومان در 

گیشـــه بلیت فروخته شـــد. برخلاف دوماه گذشته در تیرماه 1401 تعداد 

مخاطبان با رشـــد همراه بود. در این ماه یـــک میلیون و 387 هزار و 626 

مخاطب به ســـینما رفتند و 43 میلیارد و 723 میلیون و 931 هزار تومان 

فروش گیشه ای به دست آمد. مردادماه به دلیل همزمان شدن با ماه محرم 

دوباره با کاهش مخاطب رو به رو شد. در این ماه 971 هزار و 159 مخاطب 

به ســـینما رفتند و 31 میلیارد و 34میلیون و 303 هزار تومان عاید گیشـــه 

شد. شـــهریورماه پرمخاطب ترین ماه در سینمای سال 1401 بود. در این 

ماه یک میلیون و 774 هزار و 672 تماشـــاگر به سینما رفتند و 52 میلیارد 

و 144 میلیون و 33 هزار تومان فروش گیشـــه بود. اما از اواخر شـــهریور 

ماه به دلیل التهابات اجتماعی، تعداد مخاطبانی که به ســـینما می رفتند 

به شدت کاهش یافت و آمار فروش در مهرماه، کاهش 65 درصدی را نسبت 

به ماه قبل نشـــان می داد. این روند در ماه های بعدی هم وضعیت مناسبی 

نداشت، به گونه ای که چهارماه کم فروش را به دنبال آورد.  در بهمن ماه و با 

فرارســـیدن جشنواره فیلم فجر، سینما جان دوباره گرفت و تعداد مخاطبان 

تا 40 درصد افزایش یافت. درنهایت در سال 1401 میزان فروش کل 449 

میلیارد و 90 میلیون و 62 هزار و 993 هزار تومان بوده است. 14 میلیون 

و 257 هزار و 693 نفر در این ســـال به ســـینما رفتند و در مجموع 663 

هزار و 612 ســـانس به نمایش درآمد. فیلم های »انفرادی« و »بخارســـت« 

به کارگردانی سیدمســـعود اطیابی و »سگ بند« ساخته مهران احمدی به 

ترتیب پرفروش های سینمای 1401 بودند. 

سینما در سال 1400
در ســـال 1400 همچنان پاندمی کرونا ادامه داشـــت. البته مردم تا حدودی به زندگی عادی خود برگشـــتند اما وضعیت سینما همچنان 

خوب نبود و تعداد مخاطبان به شـــدت کاهش پیدا کرد. در این شـــرایط اکران نوروزی می توانست شرایط بهتری را برای سینما رقم بزند، اما 

تهیه کنندگان حاضر نبودند فیلمی از آنها به نمایش درآید و عمدتا منتظر روزهای بهتری برای اکران بودند. بلاتکلیفی فیلم های دپو شده و 

سالن های تاریک سینما، هر روز شرایط را بدتر می کرد. تعداد زیادی از سینماداران و بخش فعال در سینمای سیار، تغییر صنف دادند و تعداد 

سینماهای فعال در سال 99 به عدد 115 مرکز رسید. این درحالی است که در روزهای پیش از کرونا یعنی در سال 1398 تعداد سینماها 

277 بوده اســـت. در نیمه دوم این سال، شـــرایط کمی تغییر کرد. فیلم های پرمخاطب برای اکران سینما انتخاب شدند و در جدول اکران 

قرار گرفتند، از طرف دیگر ظرفیت ســـینماها را بالا بردند. نهایتا در این ســـال 7 میلیون و 31 هزار و 222 نفر در 331 هزار و 969 سانس به 

سینما رفتند و رقمی نزدیک به 160 میلیارد تومان عاید سینما شد. »دینامیت« ساخته سیدمسعود اطیابی، »گشت 3« به کارگردانی سعید 

سهیلی و »قهرمان« به کارگردانی اصغر فرهادی به ترتیب پرفروش های سال 1400 در سینمای ایران بودند. 

نوروز 1402
فیلم ســـینمایی »فســـیل« که در جدول اکران نوروزی 1402 قرار داشت موفق شد، گیشه سینما را احیا کند و به طریقی مخاطب قهرکرده 

را به ســـینما برگرداند. بعد از اکران این فیلم و موفقیتش در گیشـــه تهیه کنندگان رغبت بیشتری برای اکران فیلم شان پیدا کردند. درواقع با 

به نمایش درآمدن »فســـیل« رویه اکران و فروش فیلم، بعد از چهار ســـال رشد قابل توجهی داشته و فروش گیشه سینما تا لحظه نوشتن این 

گزارش که 5 ماه از شروع سال 1402 می گذرد در سایت سمفا معادل 420 میلیارد و 612 میلیون و 934 هزار و 315 تومان است. تا این 

لحظه 9 میلیون و 756 هزار و 663 نفر در 284 هزار و 143 سانس به سینما رفتند. 

»فسیل« و »شهر هرت« به کارگردانی کریم امینی و »سه کام حبس« ساخته سامان سالور تاکنون پرفروش ترین های سال 1402 هستند. 

ع ژانر در جدول اکران یا در نظر گرفتن میزان فروش در نظر گرفتن تنو
با توجه به فیلم های پرفروش تاریخ ســـینما، این نکته وجود دارد که مخاطبان ســـینما دوســـت دارند فیلم های کمدی ببینند. در آماری که 

از ســـال 1399 تا 1402 آوردیم هم این موضوع مشـــهود اســـت، معمولا پرفروش ترین فیلم های هر سال مربوط به آثار کمدی هستند. اما 

موضوعی که وجود دارد این اســـت که اگر این رویه کلی ســـینمای ایران باشـــد، بخش مهمی از ژانرهای سینمای ایران به فراموشی سپرده 

می شوند. فراموشی ژانرها، نتیجه ای جز این نخواهد داشت که بخش مهمی از سیلقه ها فراموش شوند. فروش انحصاری آثار کمدی، یک 

نابالغی فراگیر در صنعت سینماســـت که همه کشـــورهای جهان در مراحل رشـــدنیافتگی صنعت فیلمسازی به آن مبتلا هستند. حتی در 

فرانسه که خود را رهبر سینمای هنری جهان می داند، کمدی ها بیشتر از هر ژانر دیگری می فروشند و این یعنی صنعت سینمای این کشور 

هنوز ضعیف اســـت. البته آمارها هم همین را می گویند. به طور مثال در ســـال 2021 که ســـایه پاندمی کرونا رفته رفته از سر سینما درحال 

کم شـــدن بود، فروش فیلم های آمریکایی به درآمد 90.74 میلیون یورو در فرانســـه رسید، حال آنکه فیلم های فرانسوی در آن سال 34.09 

میلیون یورو درآمد داشتند. در شرایطی که سینمای یک کشور به لحاظ صنعتی بالغ و کامل شود، تنوع ژانرها در آن افزایش پیدا می کند 

اما کمدی فوری ترین، ســـاده ترین و بی افق ترین ژانر تجاری جهان اســـت که در صنایع ضعیف فیلمسازی، می تواند تولیدکنندگان داخلی 

یک کشور را به یک حیات نیمه نباتی قانع کند. 

رویه اکران و فروش فیلم سینمایی، بعد از چهار سال 
رشد قابل توجهی دارد. این رشد نسبی چه اثراتی بر 

اقتصاد و صنعت سینما دارد؟
 سجاد نوروزی    مدیر پردیس سینمایی آزادی، به این سوال 

اینگونه پاسخ داد و گفت: »رویه اکران در این مدت سینما را از 

ورشکستگی نجات داد. البته این را هم باید گفت که این موضوع، 

توسعه فیزیکالی برای سینما به ارمغان نمی آورد چون سینما دو 

سال کرونا و شش هفت ماه تعطیلی سال گذشته را پشت سر 

گذاشته و وضعیت سختی داشته است. این موضوع درست است 

که سالن های سینما از ورشکستگی نجات پیدا کردند اما چون رشد 

و توسعه ای رقم نزده، نشان می دهد هزینه ها بیشتر از این است 

که با این عددها بخواهد جبران شود.« 

 هادی اسماعیلی  مدیرعامل موسسه بهمن سبز هم در پاسخ 

به این سوال گفت: »با نگاهی به روند تولید فیلم ها می توان به 

این نتیجه رسید که فروش در سینما رونق پیدا کرده و روی تولید 

هم تاثیر گذاشته است. اگر از منظر توزیع به سینما نگاه کنیم، 

توزیع یک وجه تنظیم گر در اکوسیستم سینما دارد. هر زمان 

که سینما خوب فروخته، بلافاصله پول ها در فضای تولید تزریق 

شده و فیلم های خوبی ساخته شدند و همانطور که شاهد هستیم 

به واسطه اینکه از سال گذشته تاکنون چند فیلم پرفروش داشتیم، 

تولید فیلم مخصوصا در ژانر کمدی بیشتر و باعث رونق اقتصاد 

سینما شده است. این موضوع مخاطب را دوباره به سینما بازگرداند 

و باعث شد تا این چرخه ادامه پیدا کند.« 

 محمد قاصداشرفی    رئیس انجمن سینماداران در پاسخ به همین 

پرسش گفت: »سالن های سینما در سال های 1399 و 1400 و 

1401 در شرایط نامطلوبی بود و اقتصاد سینما نمی توانست آن 

طور که باید سینماها را احیا کند و به همین دلیل خیلی از سینماها 

از فعالیت بازماندند. اما امسال با توجه به فیلم هایی که اکران شد، 

اتفاقا بخش مهم آن هم فیلم های کمدی بودند. مخاطبان زیادی 

به سالن سینما آمدند و مسلما این موضوع به وضعیت سینما 

کمک کرد. وقتی فیلم خوب است گردش مالی و چرخه تولید، 

فعال می شود و می تواند در سال به تعداد فیلم هایی که وجود دارد 

اضافه شود و تهیه کننده ها وقتی ببینند وضع اقتصادی سینما 

خوب است و سرمایه شان را با مقداری سود برمی گرداند، رغبت 

بیشتری برای تولید خواهند داشت.«

در سال های رکود و تاریکی سالن سینما کدام بخش  
بیشتر ضرر کرد و حالا که رونق نسبی برگشته کدام 

بخش از سینما بیشتر نفع خواهد برد؟
 سجاد نوروزی     در پاسخ به این سوال با گلایه از شرایط سینماداران 

گفت: »در این مدت فقط سالن ها و دفاتر پخش ضرر کردند. اول 

سالن ها و بعد دفاتر پخش. خیلی ها در این چهار سال رفتند که 

سریال بسازند. 80 درصد داشته های هنری سینمای ایران در 

سه چهار سال گذشته در حال سریال سازی در پلتفرم ها بودند 

و دستمزدهای خیلی خوبی هم گرفتند. در وهله اول سالن ها 

نابود شدند و بعد دفاتر پخش اما تهیه کننده ها و هنرپیشه ها و 

کارگردان ها همگی مشغول کار بودند.« 

 هادی اسماعیلی  اما با تامل بیشتری به این سوال پاسخ داد و 

گفت: »اینکه کدام قسمت از سینما بیشتر ضرر کرده است، شاید 

تحلیل و تحقیق دقیق تری نیاز داشته باشد اما طبیعی است که 

سینمادارها ضرر بیشتری کرده باشند. اگر فقط ملک های اینها 

را در نظر بگیرید، چند ده یا چند صد میلیارد تومان رقم آنهاست 

و به جهت اینکه ملک های خود را برای کاربری فرهنگی تعریف 

کردند، در این سال ها بیشتر از هر کسی زیان دیدند. ولی قاعدتا 

رکود سینما برای هیچ کسی خوب نبوده برای مثال در دوره کرونا 

بسیاری از پرسنل بیکار شدند. در این مدت بیشتر از هر چیزی 

به سرمایه انسانی سینماها لطمه وارد شده است ولی به جهت 

اقتصادی قاعدتا سینمادارها که املاک گران خود را مخصوصا 

در شهرهای بزرگ به سالن سینما تبدیل کردند بیشترین ضربه 

اقتصادی را از رکود سینما خوردند.« قاصداشرفی هم در پاسخ به 

این سوال گفت: »بخش زیادی که واقعا خسارت جبران ناپذیری 

را متحمل شد سالن های سینما بودند. سالن های سینما همیشه 

آماده به کار است و تمام بخش های آن فعال هستند مثلا چه یک 

مشتری داشته باشد و چه دو هزار مشتری برق سالن سینما روشن 

است، تهویه سالن کار می کند، برق آن مصرف می شود، سیستم 

صوتی و تصویری و سیستم نمایشی آن فعال است. با توجه به این 

شرایط سینمادار است که ضرر می کند چون باید حقوق پرسنل را 

بدهد، هزینه برق، آب و... هم دارد.«

آیا می توان گفت سال 1402 سال گشایش اقتصادی 
برای سینماست؟

 سجاد نوروزی   در این باره گفت: »هم بله و هم خیر! بارها در 

گفت وگوهای قبلی عنوان کردم، ما به اکران و فرآیند جذب مخاطب 

و به سازوکار سینما نگاه علمی نداریم. اساسا ما یک جمعیت 

ثابت داریم که سینمارواست؛ هراتفاقی هم بیفتد در چهارچوب 

این جمعیت چهار پنج میلیون نفری خواهد افتاد. هیچگاه به 

جذب مخاطب فراتر از این و به سازوکار اینکه چطور پای مردم 

رابه سینما باز کنیم فکر نکردیم. تقریبا 80-70درصد عایدی 

فرهنگ و هنر درایران برای طبقه متوسط تجددخواه است. اینها 

قشری هستند که بیشتر از همه طبقات اجتماعی برای فرهنگ 

و هنر و اوقات فراغت و فرهنگی خود هزینه می کنند. تعداد این 

قشر در جامعه مشخص است؛ یعنی طبقه فرادست در ایران 

هزینه نمی کند، طبقه مستضعف هم درگیر روزمره خودش است، 

ما یک تیپ طبقه متوسط تجددخواه داریم که با قید تجددخواه 

از بقیه تیپ های طبقه متوسط در ایران منفک می شوند.  اگر یک 

تحلیل جامعه شناختی بخواهیم ارائه کنیم، اقتصاد سینما و هنر 

ایران از این طبقه است. اگر در این طبقه تکان اجتماعی، تضاد 

سیاسی، بحران مدنی رخ دهد کلا از فرهنگ و هنر کنار خواهد 

کشید. اتفاقی که در سال گذشته افتاد، شاهد بودیم 6 ماه تقریبا 

اقتصاد هنر دچار رکود شد. بماند که اتفاقات دیگری هم افتاد. 

من تحلیل جامعه شناختی می کنم، نه تحلیل سیاسی! الان 

نمی توانیم از گشایش صحبت کنیم، به این معنا که نتوانسته ایم 

پای تیپ های اجتماعی را به سینما باز کنیم. می توانیم از گشایش 

صحبت کنیم، از این جهت که درایتی که وزارت ارشاد و سازمان 

سینمایی و به صورت مشخص آقای سهرابی نشان داد، این بود که 

»فسیل« اکران شود و به عنوان فیلمی که ممکن است هر 5 سال 

یا 10 سال یک بار این چنین گل کند، فرصت اکران در اختیارش 

قرار گرفت و باعث شد اقتصاد سینما نجات پیدا کند.«

 هادی اسماعیلی  در پاسخ به این سوال گفت: »خیلی دقیق 

نمی توان گفت که امسال سال گشایش سینماست، حداقل تا 

الان این طور نبوده است و فقط تاکنون یک فیلم داشتیم که فروش 

قابل توجهی داشته است، یعنی اگر فسیل را از جدول فروش 

سینمای ایران بگیریم تقریبا سینمای ایران امسال شکست خورده 

است. امیدواریم در ترکیب اکران پاییز با تنوع ژانر و کیفیت محصول 

خوبی که وجود دارد اتفاقات بهتری بیفتد و فقط یک فیلم حیات 

ما را نگه ندارد. فیلم »هتل« یا »ویلای ساحلی« و »گیج گاه« را هم 

می توان در ژانر کمدی دید و البته انیمیشن »بچه زرنگ« -که به 

نظرم مهم ترین انیمیشنی است که تا الان در کشور ساخته شده 

است- با وجود اینها احتمال اینکه نقطه گشایش از مهر امسال 

باشد بیشتر است.«

 محمد قاصداشرفی   در قامت رئیس انجمن سینماداران در 

پاسخ به این سوال گفت که این موضوع قابل پیش بینی نیست 

و ادامه داد: »نمی توانیم پیش بینی کنیم، چون شرایط کشور 

متفاوت است. الان شرایط اقتصادی مردم پایین است و درآمدها 

با هزینه ها به هیچ عنوان جور درنمی آید. البته با توجه به این 5 ماه 

دو، سه فیلم توانسته اند هزینه های گذشته سینما را جبران کنند. 

سالن های سینما هم از این وضعیت رضایت دارند. این فیلم ها 

توانسته اند در جذب مخاطب موفق باشند. این نشان می دهد 

درحال حاضر می توان گفت آینده قابل پیش بینی نیست ولی تا این 

لحظه فیلم ها توانسته اند مخاطبان بیشتری را به سالن بیاورند.«

برای اینکه جریان فروش در سینمای ایران مستمر 
باشد و در مقاطعی از سال افت نکند و به عبارتی رکود 
در سینما نداشته باشیم، چه اقداماتی باید انجام داد؟
 سجاد نوروزی     در پاسخ این پرسش گفت: »ما باید به اکران و توزیع 

نگاه علمی داشته باشیم. همه جای دنیا فرآیند جذب مخاطب، 

قیمت گذاری، کمپین تبلیغاتی فیلم ها و... براساس یافته های 

علمی است. در ایران اما توجه به این موضوع فراموش شده است 

و چیزی به نام کمپین تبلیغاتی برای فیلم ها نداریم، چیزی به 

نام فرآیند تفکیک مخاطب و ارزش گذاری بلیت براساس جنس 

مخاطب نداریم. ما به همه اعم از خانه دار، دانشجو، بازنشسته، 

کنشگر فرهنگی و... با یک قیمت بلیت می فروشیم اما این 

موضوع در دنیا به این شکل نیست، حتی قیمت بلیت در هفته 

اول با هفته دوم متفاوت است، با گذشت زمان قیمت نزولی 

می شود و المان های تاثیرگذاری وجود دارند. الان همه از فروش 

»باربی« صحبت می کنند. من می گویم کمپین تبلیغاتی فیلم ها 

را هم ببینید، آن وقت متوجه می شوید همین طوری این فیلم ها 

پرفروش نمی شوند. برای فسیل هم این اتفاق افتاد، حتما کمپین 

تبلیغاتی برای فروش این فیلم بسیار مهم بود. ما موجودی به نام 

سینمای ایران داریم که در موجودیت خود دچار نقص است، نه 

در رفتار و کنش! مفهوم تبلیغات، مفهوم اکران علمی، مفهوم 

تولید مقرون به صرفه در سینمای ما رنگ باخته است. تا زمانی 

که این اتفاقات بیفتد، تا زمانی که تولید ما علمی نشود، به نتیجه 

مطلوبی نمی رسیم.«

 هادی اسماعیلی  اما مهم ترین موضوع را تولید یک محصول 

خوب عنوان کرد وگفت: »محصول خوب، مهم ترین دلیل برای 

این است که جریان فروش در سینما رونق داشته باشد. قاعدتا 

موارد دیگری نیز وجود دارد ولی اگر من بخواهم از 100 نمره 

بدهم، 50 نمره را به محصول خوب اختصاص می دهم و منظورم 

از محصول خوب در اینجا فقط یک ژانر مشخص نیست که مثلا 

فقط فیلم کمدی باعث رونق شود. بالاخره فیلم کمدی هم یکی، 

دودهه طول کشیده تا به ژانر محبوب در سینمای ایران تبدیل 

شود. ژانرهای مختلف مثل اکشن سال ها در سینمای ما رونق 

داشته، فیلم های کودک ونوجوان علی الخصوص در دهه 70- 

60، یا ژانر دفاع مقدس که هنوز هم اگر فیلم خوب ساخته شود، 

بیننده خود را دارد. به جز اینها، موارد دیگر هم تاثیر دارد، مثلا اینکه 

زیرساخت های سینمایی باید تقویت شوند، یعنی سینمای خوب 

باید در کشور از جهت زیرساختی ساخته شود، نور، صدا، پرده 

و... مباحثی هستند که فضای فیزیکی سینماها را دربرمی گیرد و 

باید توسعه داده شوند. بحث منابع انسانی سینما نیاز به آموزش و 

انرژی دوباره دارد که باید اتفاق بیفتد. بحث تبلیغات و کمپین های 

تبلیغاتی و روابط عمومی در سینما تبدیل به کار روتین و تکراری 

شده که قاعدتا باید حرفه ای تر بدان نگاه شود و به نظرم باید تیم های 

خلاق تر و حرفه ای تری به آن ورود کنند. ذی نفعان مرتبط با سینما 

باید سینما را به عنوان کالایی تفریحی جدی به مردم معرفی کنند 

و آن را به عنوان تفریح ارزان قیمت برای مخاطبان جا بیندازند و 

کمک دهند که مردم سینما را بشناسند. همچنین در بحث فروش، 

قیمت گذاری جدی نیاز است. سینما باید از بالادست یعنی وزارت 

ارشاد در مباحث، تحلیل قیمت و قیمت گذاری پژوهشی کند و 

بحث های قیمت گذاری طوری طراحی شود که همه قشری در 

سینما حضور داشته باشند و فیلم ببینند. اینها اتفاقاتی هستند 

که باید در سینما بیفتند تا به رونق شان کمک کند.«

بیش از 100 فیلم در صف اکران هستند، سازمان 
سینمایی برای اکران اینها باید چاره کند. به نظر 

شما چه فیلم هایی باید در اولویت اکران باشند؟
 سجاد نوروزی   در پاسخ به این سوال گفت: »243 فیلم در 

صف اکران هستند. چرا این فیلم ها باید اکران شوند؟ فیلمی که 

مخاطب ندارد چرا باید اکران شود؟ این سوال بنیادین است. اولا 

اینکه پول و سرمایه این فیلم ها از کجا تامین می شود که سه سال 

پشت خط اکران است و برای سرمایه گذار مهم نیست که بازگشت 

سرمایه داشته باشد؟ سالن سینما محل نگهداری اجساد نیست، 

اجساد فیلم ها را در سالن بیندازیم و دو هفته هر سانس را بگیریم 

و زیرساخت ها را معطل چیزی کنیم که مشخص است مخاطب 

ندارد. اسم این را کار ارزشی و روشنفکری می گذاریم که هیچ یک 

از اینها هم نیست. چه کسی گفته کار ارزشی و روشنفکری به این 

معناست که شما فیلم را در سالن خالی اکران کنید؟ اگر حداقل 

مخاطبی وجود داشت من اساسا این نظر را نمی دادم. فیلمی در 

دوره جدید اکران کردیم که ساعت 6 بعدازظهر در سینما آزادی 

خالی روی صحنه رفته است، بدون اینکه حتی یک بلیت فروش 

داشته باشد! چه کسی گفته اسم این سینماست؟ سالن سینما 

آزادی در روز جمعه در سانس بین 7-6 بعدازظهر که گل سانس های 

روز جمعه است خالی بود. چطور کسی به این فاجعه دقت نمی کند 

و بعد به اکران توجه می شود؟ مگر هر فیلمی در هر جای دنیا 

ساخته می شود حتما در سالن سینمایی اکران می شود؟ برخی 

از فیلم ها برای اینکه مخاطب خود را پیدا کند باید در پلتفرم اکران 

شود. نباید در سالن باشد و اگر در سالن بیاید فیلم را سوزاندیم. 

جنس مخاطب آن فیلم ها در خانه نشسته و پای پلتفرم است. 

مگر اینکه بگویید فیلم من از نظر مخاطب دچار نقصان است و 

کمپین تبلیغاتی برای آن طراحی می کنم تا حداقل مخاطبی 

بیاید. شما کمپین تبلیغاتی هم برای فیلم هایی که ممکن است 

مخاطب کمتری داشته باشد نمی گذارید! کاری برای این فیلم ها 

نمی کنید و کاسه کوزه را روی اکران و... می شکنید. مگر با سالن 

دادن برای فیلم مخاطب تولید می شود؟ اسم این را سوداگری در 

هنر و... می گذاریم، این چه ربطی دارد؟ چرا می خواهید چرخی 

که در دنیا چرخ است را مربع نشان دهید؟ سالن دادن به فیلمی 

که نه کمپین تبلیغاتی دارد و نه برای فروش تهیه کننده و کارگردان 

تلاشی می کنند و نه پخش کننده برای فروش آن تلاشی می کند، 

چه دردی از سینما دوا می کند.«

 هادی اسماعیلی  هم در این باره می گوید: »مساله این فیلم هایی 

که الان در صف اکران هستند به  جهت و جنس سیاستگذاری در 

تولید برمی گردد. اگر سیاستگذار، در فضای تولید یک نقشه راهی را 

ترسیم کند و با توزیع کنندگان مشورت کند و تحلیلی از فضای بازار 

داشته باشد، این اتفاق نمی افتاد. ظرفیت سینمای ایران مشخص 

است و الان نهایتا در هر هفت هفته اکران بین 10-8 فیلم اکران 

خواهد شد و به این جهت می توان گفت 90-70 فیلم و نهایتا 100 

فیلم در سال می تواند اکران شود. رویه و سیاست های تولید در 

سینمای ایران باید مبتنی بر جهت تنظیم گری باشد که در توزیع 

وجود دارد. سرمایه های بخش تولید و حمایت های حاکمیتی هم 

مبتنی بر همین تنظیم گری در توزیع، باید انجام شود. اگر این اتفاق 

بیفتد اتفاق درستی است وگرنه خیلی از فیلم ها فرصت اکران پیدا 

نمی کنند و این واژه فیلم سوزی که بیان می کنند، اتفاق خواهد 

افتاد. این نکته ای است که باید سیاستگذاران در نظر بگیرند و 

برنامه ریزی را از بالادست انجام دهند نه اینکه در فضای توزیع 

بیایند و اجبار کنند فیلم ها اکران شود. طبیعی است سیستم توزیع 

پس می زند و چون نگاه اقتصادی است که اغلب پخش کننده ها و 

سینماداران دارند، خیلی از فیلم ها دیده نخواهد شد.«

این تلقی وجود دارد که راه نجات گیشه در سینما، 
آثار کمدی هستند، اما اگر این تلقی تبدیل به یک 
رویه شود، تولیدات سینمایی از ژانرهای متنوع خالی 
خواهد شد. چه باید کرد که مجموعه آثار سینمای 

ایران از رونق گیشه برخوردار شوند؟
 سجاد نوروزی     درباره این موضوع گفت: »به نظر من فیلمی باید 

اکران شود که استاندارد سینما، فیلمنامه و روایت را رعایت کرده 

باشد. مثلا در سال 1398 سه فیلم داشتیم به نام »شبی که ماه 

کامل شد«، »سرخ پوست« و »متری شیش و نیم«. این سه فیلم 

مگر کمدی بودند؟ جمع فروش این سه فیلم را در نظر بگیرید و با 

احتساب قیمت بلیت امسال آن را حساب کنید، آن وقت می بینید 

مبلغ فروش نزدیک به »فسیل« می رسد. پس فیلم غیرکمدی 

مخاطب دارد ولی ما چیزی تولید نمی کنیم. چرا مرتب آدرس غلط 

می دهیم؟ چه چیزی تولید می شود که بخواهد مخاطب داشته 

باشد؟ چرا کاسه کوزه ها را سر کمدی ها می شکنیم؟ من خودم 

شخصا بخواهم انتخاب کنم هیچ یک از این فیلم های کمدی را 

نگاه نمی کنم؛ البته با فسیل قدری همراه هستم چون ساختار 

روایت را رعایت کرده است. سلیقه من این فیلم ها نیست ولی 

سلیقه من چه ارزشی دارد؟ سلیقه من چه ارزشی دارد که بخواهم 

به وضعیت ناقص تعمیم دهم و از آن ارزیابی شتاب زده بگیرم؟ 

مشخصا به صورت واضح هیچ ربطی به سانسور ندارد، هیچ ربطی 

به پروانه ساخت ندارد. مشکل این است که تولید درخور و شایسته 

و استاندارد در ژانر غیرکمدی نداریم. اینکه فروش کمدی زیاد 

است بخشی به علت فقدان این ژانر است. شما نمی توانید ناتوانی 

و ضعفی که الان در حوزه فیلم های اکشن، جنایی، عاشقانه و... 

را نادیده بگیرید و در حالی که این ژانرها در سینمای شما غایب 

هستند نمی توانید به تحلیل درستی برسید. پس براساس تحلیلی 

غلط، نمی توانید بگویید این اتفاقات افتاده است.«

 هادی اسماعیلی  هم به این سوال پاسخ داد: »این تلقی که 

سینما کمدی نجات دهنده است هم می تواند درست باشد 

و هم غلط که البته در فضای فعلی درست است. اگر اشتباه 

نکنم از پنج فیلم پرفروش سال گذشته سه فیلم کمدی بود. 

از این جهت درست است منتها چه شد که این اتفاق افتاد؟ 

می توان گفت این فرآیندی است که در دو دهه گذشته رخ داده 

و دست فرمان هایی در سینما بوده که سینما را به این سمت برده 

است و وقتی فیلم خوب در ژانرهای دیگر ساخته نمی شود طبیعتا 

این اتفاق می افتد. در ژانر اجتماعی فیلمی ساخته شده مثل 

»ملاقات خصوصی« یا »ابد و یک روز« و مخاطب خود را دارد یا 

ژانر کودک که سال گذشته دو فیلم انیمیشن کودک می آید و 

جزء 10 فیلم اول جدول فروش ایران می شود. این نیاز به راهبری 

دارد که طبیعتا در بالادست باید اتفاق بیفتد و مباحث توزیعی 

را هم جهت با این فضا کند. اگر این اتفاق نیفتد طبیعی است 

که به مرور سینما از فیلم های دیگر خالی می شود و ما مجبور 

هستیم در سینما فیلم کمدی ببینیم. این اتفاق خوبی نیست 

که در سینما رخ می دهد. قاعدتا باید سیاستگذار تنوع ژانر را 

ببیند و به مخاطب احترام بگذارد و تنوع سلیقه مخاطب را درک 

کند و با تنوع ژانری که می دهد سلایق مختلف را به سینما 

بکشاند. راهکار این است و در کوتاه مدت هم اتفاق نمی افتد 

همان طور که ظرف 20-10 سال این اتفاق افتاد که کمدی ها 

پرفروش شدند و جای فیلم های اکشن را در دهه 70-60 گرفتند 

و فیلم های قهرمان  محور خانوادگی جای خود را به فیلم های 

کمدی خانوادگی دادند، این اتفاق به مرور زمان می تواند رخ 

دهد اما این هم نیاز به تحلیلی درست از فضای سینما دارد.«

 محمد قاصداشرفی  در پاسخ به این سوال گفت: »بحث اکران 

فیلم کمدی، اجتماعی، خانوادگی یا پلیسی نیست بلکه بستگی به 

ساخت فیلم دارد که چگونه باشد. در اکران، ژانرهای مختلف باید 

وجود داشته باشد چون سلیقه  مخاطبان فرق می کند. خیلی ها 

فیلم های اجتماعی دوست دارند، خیلی ها پلیسی. فیلم باید 

خود را نشان دهد، سوژه فیلم و قصه و موسیقی آن موثر در جذب 

مخاطب است. همه بخش ها باید خوب باشند تا بتوانند در جذب 

مخاطب موفق باشند و آن زمان مشخص می شود فیلم اجتماعی 

در اکران موفق بوده یا فیلم خانوادگی یا... .«

بـرای اینکـه بررسـی کنیـم کـه چـه عواملـی باعـث 

شـد، سـال ۱40۲ بعـد از سـه سـال رکـود، تبدیـل 

بـه سـال بازگشـت و نجـات سـینمای ایـران شـود، 

بـه سـراغ سـه کارشـناس و مدیـر سـینمایی رفتیـم. 

لاجـرم بـرای تحلیـل وضعیـت امـروز، در خصـوص 

شـرایط سـخت سینماهای ایران در فاصله سال های 

۱۳99 تـا ۱40۱ هـم سـوال کردیـم. سـجاد نوروزی 

مدیـر پردیـس سـینمایی آزادی، هـادی اسـماعیلی 

مدیرعامل بهمن سـبز و محمد قاصداشـرفی رئیس 

انجمن سـینماداران به سـوالات مشـترک مـا تقریبا 

پاسـخ های مشـابهی دادند و با وجود اینکه امسـال 

را سـال خوبـی بـرای سـینماداران می داننـد اما برای 

جبـران خسـارت در سـال های رکـود سـینما، راه 

زیـادی باقی اسـت.

نشست خبری نخستین کنگره بین المللی بزرگداشت شهید اردهال، امامزاده 

حضرت علی بن امام محمدباقر)ع( صبح دیروز با حضور خبرگزاری ها و برخی 

رسـانه های جمعـی در خبرگـزاری تسـنیم برگـزار شـد. در ایـن نشسـت خبـری 

حمیدرضـا مقدم فـر رئیـس سـتاد برگـزاری کنگره و محمدحسـین رجبی دوانی 

مسـئول کمیته علمی، پژوهشـی و تاریخی این رویداد حضور داشـتند و درباره 

جزئیـات این رویـداد صحبت کردند. 

مقدم فـر در ابتـدای ایـن نشسـت خبـری ضمـن تسـلیت اربعیـن شـهادت 

سیدالشـهدا)ع( گفـت: »وجـود مبـارک و مقدس این امامـزاده واجب التعظیم، 

علـی بـن محمدباقـر، در نزدیکـی  شـهر کاشـان دارای اهمیـت بسـیار اسـت؛ 

متاسـفانه ایشـان در عرصـه عمومـی و در بیـن شـیعیان، آنچنـان معـروف و 

مشـهور نیسـت. ایشـان گوهـری تابنـاک و وجـودی نورانـی اسـت کـه خداونـد 

او را به عنـوان نعمتـی بـزرگ در ایـران بـه مـا عطـا کـرده، امـا متاسـفانه آن طـور 

کـه بایـد شناخته شـده نیسـت؛ یکـی از اهـداف اصلـی ایـن کنگـره ایـن اسـت 

کـه ایـن سـفیر بـزرگ اهل بیـت)ع( در ایـران را بـه مسـلمانان، خصوصـا جامعه 

تشـیع معرفـی کند.« 

وی اضافـه کـرد: »ایـن امامـزاده شـخصیت والایـی دارد و چند ویژگی به ایشـان 

عظمـت بخشـیده اسـت؛ اولیـن ویژگـی این اسـت که او سـفیر بی واسـطه امام 

محمدباقـر)ع( بـوده اسـت؛ همان طـور کـه می دانیـد مـردم کاشـان در زمـان 

امـام محمـد باقـر)ع( از امام پنجم شـیعیان درخواسـت می کننـد تا نماینده ای 

تام الاختیـار را کـه عالـم باشـد بـه ایـن منطقـه اعـزام کنند و ایشـان نیـز یکی از 

فرزندان خود را به عنوان نماینده و سـفیر اهل بیت)ع( به کشـور ایران و منطقه 

کاشـان اعـزام می کننـد، بنابرایـن می تـوان گفـت کـه ایشـان آنچنـان مقـام و 

منزلت بالایی داشـته که به عنوان سـفیر امام معصومه)ع( معرفی شـده اسـت.« 

مقدم فـر دربـاره دومیـن ویژگـی امامـزاده علی بـن محمدباقـر)ع( گفت: »یکی 

دیگـر از خصوصیـات بـارز ایشـان این اسـت کـه عالم و فقیه بزرگی بوده اسـت. 

می تـوان گفـت بعـد از امـام صـادق)ع( افضـل فرزنـدان امام محمـد باقر)ع( از 

نظـر علمـی، ایـن امامـزاده عظیم الشـأن اسـت. سـومین ویژگـی ایشـان مقـام 

تبلیـغ و ترویـج اسـت. او اقامـه نمازجمعـه داشـت و وظیفـه مهم تبلیـغ و ترویج 

معـارف مذهبـی حقـه تشـیع را در منطقه کاشـان انجام مـی داد، بنابراین نقش 

ایشـان در عمق بخشـی و گسـترش مذهب تشیع بسیار موثر و مهم بوده و شاید 

بتـوان گفـت شـیعیان ایران مدیون این وجود شـریف هسـتند.« 

او خاطرنشـان کـرد: »ویژگـی چهـارم، مقـام جهـاد اسـت؛ بـا توجـه بـه شـأن و 

منزلـت و آثـار عظیـم فرهنگـی ایشـان حـکام جـور و ظلمـه زمـان و دشـمنان 

اسـلام ایـن تاثیـر را در منطقـه می دیدنـد، و طبیعتـا قصـد جانـش را می کنند و 

بـرای کشـتنش سـپاهی را گسـیل می کننـد. نبـرد عظیمـی درمی گیـرد و ایـن 

امامـزاده عظیم الشـأن درنهایـت مظلومیـت بـه شـهادت می رسـد. ماجـرای 

شـهادت ایشـان شـباهت زیادی به شـیوه شـهادت جدشـان امام حسـین)ع( 

در روز عاشـورا دارد. در مشـهد اردهـال به جـز حـرم مطهرشـان، مقامـی بـه نـام 

قتلـگاه کـه محـل جـدا کـردن سـر مطهـر از بدن شـان اسـت نیـز وجـود دارد. 

شـخصیت در بیـن صدهـا و هـزاران امامـزاده بزرگـوار کـه به مثابـه منظومـه ای 

درخشـان بـروز و ظهـور دارنـد، برجسـتگی دارد، امـا متاسـفانه آنچنـان که باید 

و شـاید شـناخته نشـده اسـت. مقام معظم رهبری فرمودند امامزادگان هرکدام 

قطب فرهنگی هسـتند بی تردید، یکی از اقطاب بزرگ فرهنگی، این امامزاده 

اسـت کـه بایـد معرفی و شـناخته شـود.« 

مقدم فـر بـا اشـاره بـه ویژگی هـای منحصربه فـرد ایـن رویـداد گفـت: »هـدف 

ایـن کنگـره معرفـی و شناسـاندن امامـزاده علـی بـن محمدباقـر)ع( اسـت؛ 

البتـه بـا کنگره هـای معمـول کـه در کشـور برگـزار می شـود تفاوت هایـی دارد. 

در کنگره هایـی کـه به طـور متعـارف در کشـور برگـزار می شـود، تلاش هـای 

زیـادی صـورت می گیـرد و همایـش نهایـی در یـک روز برگـزاری شـود، امـا در 

کنگـره متفـاوت عمـل کردیـم؛ از چنـد مـاه پیـش، بخش هـای اصلـی کنگـره 

کار خـود را آغـاز کـرده، 32 کمیتـه در موضوعـات مختلـف فرهنگـی، هنـری، 

علمـی، پژوهشـی و... تشـکیل شـده و حـدود یک سـال کار و تـلاش مسـتمر 

بـرای برگـزاری کنگـره دیـده شـده اسـت.« 

مقدم فـر از برنامه ریزی هـا بـرای سـاخت فیلـم و سـریال دربـاره علـی بـن 

محمدباقـر)ع( خبـر داد و گفـت: »پیش بینـی کردیـم کـه تولیـدات هنـری 

متعددی اعم از فیلم مسـتند، سـریال، انیمیشـن و... درباره ایشـان سـاخته 

شـود. شـاید بعضـی از آنهـا درطـول یک سـال برگـزاری کنگره به نتیجه برسـد 

و البتـه برخـی زمـان بیشـتری بـرای رسـیدن بـه تولیـد نهایـی احتیاج داشـته 

باشـد. مـن معتقـدم اگـر سـریالی از زندگـی ایشـان تولیـد شـود، حتمـا یکـی 

از تولیـدات نمایشـی جـذاب تاریخـی خواهـد بـود. زندگـی و سـیره ایشـان 

جذابیت هـای فراوانـی دارد و مملـو از الگوهـای زیبـا در سـبک زندگـی و 

معـارف دینـی اسـت.«

  رجبی دوانـی: عـرض ارادت مـردم ایـران بـه امام حسـین)ع( 
حتـی پیـش از ورود تشـیع بـه ایران بوده اسـت

بین المللـی  کنگـره  نخسـتین  علمـی  دبیـر  رجبی دوانـی،  محمدحسـین 

بزرگداشـت امـام زاده علـی ابـن محمـد باقـر)ع( نیـز در بخـش دیگـری از ایـن 

نشسـت خبـری گفـت: »سـرزمین پاک ایران اسـلامی این افتخـار را دارد که در 

بیـن همـه بـلاد اسـلامی میزبـان بالاترین تعـداد از امامـزادگان و خاندان مکرم 

پیامبـر اسـلام باشـد. ایـن موضـوع یکـی از نعمت هـای بـزرگ الهـی اسـت کـه 

بـه ایرانیـان داده شـده اسـت. بـا اینکـه خاسـتگاه اصلـی امامـزادگان در درجه 

اول مدینـه و سـپس در عـراق بـوده اسـت امـا ایـن حجـم از نوادگان رسـول خدا 

در هیـچ جایـی از بـلاد اسـلامی دیـده نمی شـود. ایـن موضـوع به دلیـل عشـق 

و محبـت فـراوان ایرانیـان بـه خانـدان عصمـت و طهـارت اسـت. همان طـور که 

می دانیـد نخسـتین ورود تشـیع بـه ایـران بـه اوایـل دهه هشـتم هجـری قمری 

بازمی گردد؛ زمانی که حجاج بن یوسف آن فرمانده خون خوار در کوفه مستقر 

شـد و شـیعیان را به شـدت مـورد کشـتار قـرار داد. بـه همیـن دلیـل قبیلـه ای از 

شـیعیان کوفه از آنجا گریختند، به ایران آمدند و در قم سـاکن شـدند. موسـی 

بـن خـزرج کـه مجری جلسـه اسـمش را برد، یکی از روسـای همیـن قبیله بوده 

اسـت. بعد از قم، شـهر کاشـان به عنوان دومین پایگاه شـیعه در ایران محسوب 

می شـود و از آن زمـان تاکنـون به عنـوان دارالمومنیـن شـناخته شـده اسـت.« 

رجبی دوانـی گفـت: »حتـی زمانـی کـه اکثـر ایران مذهب غیرشـیعه را داشـت، 

بـرای امـام حسـین)ع( و اهـل بیت)ع(، مراسـم عـزاداری برگـزار می کردند و به 

ایـن وسـیله ارادت خـود را نشـان می دادنـد. سـندی از یکـی از علمـای بـزرگ 

شـیعه داریـم کـه در آن عزاداری های ایرانیان غیرشـیعی برای امام حسـین)ع( 

را تشـریح می کنـد. او می گویـد در آن زمـان مـردم همـدان سـنی بودنـد امـا 

عـزاداری بسـیار باشـکوه مـردم ایـن منطقـه باعـث شـگفتی زیـاد مردم قم شـد 

کـه مذهب شـان شـیعه بود.« 

او تاکیـد کـرد: »ایـن موضـوع را از ایـن بـاب گفتـم کـه بگویـم امـروز خناسـان، 

خبیثـان و خائنانـی در پوشـش دروغیـن مذهـب و بـه دروغ به نام بـرادران اهل 

تسـنن در کشـور فتنه انگیـزی می کننـد و اخیـرا هـم فـرد خبیثـی راهپیمایـی 

اربعیـن را زیرسـوال بـرد. کسـی کـه از بهائیـت حمایـت می کند و با اسـتفاده از 

سـعه صدر نظـام جمهـوری اسـلامی لگدپراکنـی می کنـد، امـروز در اثـر تبلیغ 

وهابیـت و خباثـت خـودش، بـرادران اهـل تسـنن را از خـوردن نذری هایـی کـه 

بـرای امـام حسـین)ع( داده می شـود و شـرکت در عزاداری هـا منـع می کننـد. 

ایـن اتفـاق درحالی اسـت که ایرانیان سـنی در گذشـته، تا قبـل از خباثت های 

آنها عرض ارادت وسـیعی به سـاحت اهل بیت)ع( داشـتند. ایشـان نخسـتین 

امامـزاده  بلافصـل در ایـران اسـت. او مسـتقیما فرزنـد امـام معصـوم اسـت و تـا 

پیـش از ورود ایشـان بـه ایـران، هیـچ فرزند بلاواسـطه ای از امامـان معصوم)ع( 

را نداشـتیم کـه بـه ایـران ورود کـرده باشـند و در کشـورمان به شـهادت برسـند. 

البتـه ایـن افتخـار را داریـم که میزبان علی بن موسـی الرضا)ع( و دیگر فرزندان 

پـاک امـام کاظـم)ع( در ایران باشـیم.«

نشست خبری نخستین کنگره بین المللی بزرگداشت شهید اردهال مطرح شد

ساخت فیلم و سریال درباره علی بن محمدباقر)ع(

مدیران سینمایی به سوالات »فرهیختگان« در خصوص وضعیت سینماهای کشور پاسخ دادند

سال خوش سینماسال خوش سینما

ســـال به نیمه نرســـیده و فروش سالن های ســـینمایی به رقمی بالای 

4۲۱  میلیارد تومان رســـید. بـــا توجه به گمانه زنی هایی که درخصوص 

فیلم های دور بعدی اکران مطرح می شـــود، بـــه احتمال زیاد این رویه 

فروش سینمایی تا آخر سال استمرار خواهد داشت. در دور بعدی اکران 

و روزهای بعد از ایام سوگواری محرم و صفر، فیلم هایی مثل »گیج گاه«، 

»هتل«، »بچه زرنگ« و »ویلای ساحلی« به سالن های سینمایی خواهند 

آمد. تنوع ژانر در این ترکیب، نه تنها باعث بازگشت خانواده ها به سینما 

خواهد شد، بلکه نویدبخش فیلمسازانی است که می خواهند در جنس 

و فرم هـــای متنوع و متفاوت فیلم بســـازند. آثاری همچون »گیج گاه« و 

»بچه زرنگ« از دو جنس و دنیای متفاوت ســـینمایی هستند اما هر دو 

قصه هایی دارند که برای یک خانواده ایرانی جذاب است. فیلم سینمایی 

»هتل« هم از همان جنس کمدی ای است که امتحانش را بارها در گیشه 

پس داده  و احتمالا فروشی نزدیک به »فسیل« فیلم پرفروش این روزهای 

ســـینما خواهد داشت. در گزارش پیش رو، روزهای سیاه سه سال رکود 

سینمای ایران را مرور کردیم و در گفت وگو با کارشناسان و مدیران سینما، 

بررســـی کردیم که چگونه سال ۱40۲ تبدیل به سال امیدوارکننده ای 

برای تماشاچیان و سینماداران شد.

کیاناتصدیقمقدم
خبرنگار گروه فرهنگ

سجاد نوروزی 
مدیر پردیس سینماییی آزادی

هادی اسماعیلی 
مدیرعامل موسسه بهمن سبز

محمد قاصد اشرفی 
رئیس انجمن سینماداران


